
Bizkaiko Diputazioak egiten dituen

hainbat fumigazio salatu ditu EHNEk

Prozesionaria hiltzeko dirmilinfumigatzea «kaltegarria» da sindikatuaren arabera

izkaiko mendietan pro-
zesionaria akabatzeko

Diputazioak egiten dituen

dimilin fumigazioak sortutako

kalteak -abere heriotzak eta

gaixotzeak- salatu ditu

EHNEk. Galera horiek direla

medio erantzukizun errekla-

mazioak aurkeztu dizkio Foru

Aldundiaren Nekazaritza Sai-

lari.
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EUSKO JAURLARITZAKO Neka-

zaritza Sailak prozesionaria izu-

rriaren deklarazio ofiziala egin
zuen 1990. urtean. Geroztik,
Bizkaiko Foru Aldundiak difloru-
benzuron 45 edo dimilin intsekti-

zida kimikoarekin fumigatzen
ditu probintzia horretako men-

diak prozesionaria akabatzeko.

Aurten irailean eta urrian egin
zituzten fumigazioen ondorioz

izan diren bi gertakari eta haien

ondorioak salatu zituzten atzo

EHNE sindikatuko ordezkariek.

Hórrela, fumigazioetako baten

ostean Galdakaoko askaldegi
baten zegoen jendeak arazoak

izan zituen begietan eta azalean.

Bestalde, irailaren erdialdian

Enkarterrietan egin zuten beste

fumigazio baten ondorioz, Sodu-

peko Bernardino Txabarri base-
rritarraren txekor bat hil da eta

behi bik umea galdu dute. Era
berean, aziendako beste abereek

hematuriak, beherakoak.. paira-
tu dituzte. Hori dela eta, EHNEk
Administrazioaren ondare eran-

tzukizunen erreklamazioa aur-

keztu dio Bizkaiko Diputazioari.
Unzalu Salterain EHNEko

lehendakariak adierazi zuenez,

«intsektizida kimiko hori oso

kutsagarria da; batez ere, ur

guneetara botaz gero fauna guz-
Ha akabatzen da. Era berean,

abereak, eta laboreetan ere kalte

egiten du, izan ere, dimilinaz

aparte berau disolbatzeko gasó-
lioa ere botatzen dute».

Gasteizko Gobernuak duela

zazpi urte egin zuen prozesiona-
ria izurriaren deklarazioa bere-
hala berraztertzeko eskatu du
EHNEk, batez ere, Bizkaiko pro-
bintzian espezie hori azken urte-

etan nabarmen murriztu delako.
Era berean, dimilinaren ordez-

k° tratamenduak «seriotasunez»

aztertzea galdetu zuten EHNEko
kideek. Azterketa horrek bi oina-
rri aintzat izan beharko lituzkee-
'a nabarmendu zuten: batetik,
prozesionariaren egungo presen-
tzia maila erreala, eta bestetik,
ordezko produktuek sor ditzake-
ten bestelako ondorioak. Ildo
horretan, Urdaibaiko Biosfera-
ren Erreserban prozesionaria
akabatzeko gaur egun erabiltzen
duten bakteriaz baliatzeko eska-
tzen dute.

Ordezko tratamendurik mar-

txan jartzen ez den bitartean,
prozesionariaren kontrako airez-
ko tratamenduaren ingurugiro

eraginaren deklarazioak jasotzen
dituen baldintzak «zorrotz» bete-

tzeko exijitzen dute. Halaber,

baldintza horietako batzuk egun
betetzen ez direla adierazi zuten:

esterako, ur gaineko tratamendu

zuzena saihestea edo pinuaz
bestelako landareetan ez bota-

tzea. Horretaz gain, egiten den

fumigazio guztiak aldez aurretik

iragartzeko eskatu zuten.

Aipaturiko baldintza horiek

bete ez eta horren ondorioz kal-

teak sortzen diren bakoitze-

an Diputazioarei erreklamazio

erantzukizunak aurkeztuko diz-

Dimilin

fumigazioak
abereei

egindako
kalteak salatu

ditu EHNE

sindikatuak.

Xouse Simal

Giza eskubideei buruzko hitzaldi

sortari ekingo dio Deusto Forumak

US Deklarazio Unibertsalari buruzko iruzkin laburra argitaratu du
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GIZA Eskubideen Deklarazio

Unibertsalak 1998an 50 urte

beteko duela eta, Giza eskubide-

ak mundu zatitu honetan izeneko

hitzaldi sorta antolatu dute

Deusto Forumak, Deustuko Uni-

bertsitateko Giza Eskubideen

Institutuak eta Bizkaiko Aboka-

tu Bazkuneak.

Hilaren 9an hasi eta datorren

urteko abendura arte egingo den

hitzaldi sortaren bidez, antola-

tzaileen arabera, giza eskubide-

en egoeraz hausnartu nahi dute

XXI. mendearen atarían. Era

berean, giza eskubideen doktri-

natik erantzun bat eskatzen

duten gai ezberdinak erejorratu-
ko dituzte.

Urtebete luze iraungo duen

ziklo horretan, besteak beste,

honako pertsona hauek izango
dira hizlari: Mohammed Bedja-
oui, Hagako Nazioarteko Auzite-

giko lehendakari ohia; Jon

Sobrino, Erdialdeko Amerikako

kiotela iragarri zuen sindika-

tuak.

Azkenik, Eusko Jaurlaritzako

Ingurugiro Sailari auzi honetan

esku har dezala eskatuko dio

EHNEk, «arazoa Sail horren

eskumenetan sartzen delako

erabat». X

Unibertsitateko teología irakas-

lea; Butros Gahli, Nazio Batuen

Erakundeko seigarren idazkaria;

Pierre Sane, Amnesty Internatio-

nal-eko idazkari nagusia; Sada-

ko Ogata, Errefuxiatuentzako

Nazio Batuetako Goi Komisiona-

tua; eta Javier Aldasoro, EAEko

Giza Eskubideen aldeko Elkarte-

ko burua.

Hitzaldiotan hainbat gaijorra-
tuko dituzte adituek; esate ba-

terako, giza eskubideen eta

nazioarteko zuzenbide garaikide-
aren arteko harremana, giza
laguntza, kulturaniztasuna, giza
eskubideak Euskal Herrian,

gerra krimenei buruzko Nazioar-

teko Justizia Epaitegiak, egiaren
ikerketa batzordeak, errefuxia-

tuak, herrialde gutxituak, Dekla-

razioa aplikatzeko arazoak eta

50 urte horietan izan diren alda-

ketak...

Carlos Suarez Bizkaiko Abo-

katuen Bazkuneko lehendaka-

riak adierazi zuenez, «giza esku-

bideek gaur egun dituzten bi

etsai nagusiak dira boterearen

gehiegikeriak eta ustezko eragin-
kortasunaren izenean egiten
direnak».

Bestalde, Giza Eskubideen

Institutuak Giza eskubideen

deklarazio unibertsala. Iruzkin

labur bat bere 50. urteurrenean

izenburuko liburuxka plazaratu
du. Lanak Deklarazioaren testua

(euskaraz eta gaztelaniaz) eta

beronen iruzkin bat jasotzen
ditu, baita gaiari buruzko oina-

rrizko bibliografía ere.

Liburuaren egileak Jaime

Oraa eta Felipe Gómez dira.

Lehenengoak azaldu zuenez,

«Deklarazioaren testuari eman

diogu lehentasuna hobe ezagutu
dadin eta beroni buruzko iruzki-

na eginez, berau hedatu nahi

dugu. Hórrela, deklarazioaren

jorratzearen historia, Giza Esku-

bideen Batzordearen barruan

izan zen Eki-Mendebalde aurrez

aurrekoa, edukia eta deklarazio-

aren balio juridikoa ezagutu dai-

tezke». X

Urkila taldeak

berretsi du ikastola

berri bat behar déla

Uztaritzen

Sí Auroy auzapezaren

adierazpenak salatu

ditu gurasoen

elkarteak
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URKILA elkartea sortu zen

ikastola berri baten eraikitze-

ko Uztaritzen, ikastolako gu-

rasoek eta laguntzailek bul-

tzaturik. Informazio kanpama
abiatu zuen ikastolaren egoe-
ra larria zabaltzeko eta mobili-

zazioak antolatu zituen joan
den udazkenean. Gutun ire-

kia bidali berri dio Bernard

Auroy herriko auzapezari,
hark prentsan egindako adie-

razpenak salatzeko. Izan ere,

«herri txikiaren» proiektua
aurkeztuz, auzapezakazpi-
marratu zuen indarrak egiten
zituela baldintza hobeak es-

kaintzeko ikastolako haurrei

eta Herriko Kontseiluak ba-

tzorde bat osatu zuela dozie-

rra ikertzeko. «Arazo guztiak
landu eta lehentasunak finka-

tu ondoren, batzordeak era-

baki du jostalekua antolatzea

eta 250.000 liberako aurre-

kontua finkatu dugu obrak

egiteko. Bigarren urratsa iza-

nen da prefabrikatuak bertan

behera uztea eraikin zaharra

zabaltzeko. Proiektua 1998an

gauzatuko da. Alabaina, azpi-
marratu behar da ehun bat

ikasle biltzen dituela ikasto-

lak eta ikasleen erdiak herri-

tik kanpo datozela», azpima-
rratu zuen auzapezak. Bere

iritziz, ikasleen etorbidea kon-

tutan hartu beharko da gero-

ko proiektuetan, «batez ere

ikusiz ikastola berrien xedeak

lantzen direla ondoko herrie-

tan».

Urkila elkarteak salatu ditu

Bernard Auroyren adierazpe-
nak eta elkarrizketa bat galde-
gin dio bere eskakizunen aur-

kezteko. Izan ere, elkartearen

ustez auzapezak ez du ongi
ulertu ikastolaren egoera.
«Ñola onartu gure haurrak bi-

degurutze oso lanjeros baten

ondoan den eskola horretan

ibil daitezen, inolako argi ego-
kirik gabe, pentze eremurik

batere ez delarik?», galdetu
zuen elkarteak. Bere iritziz,

jostalekuaren antolaketak ez

du fítsik konponduko, eta are

gehiago, herriko batzordeak

ez du oraindik ez proiketurik,
ez egutegirik aurkeztu. «Auroy

jaunakkontrakoa erranik ere,

nori diogu sinetsi behar?».

Azaroaren 22an, Uztaritze-

ko ikastolako gurasoenbiltzar

nagusiak aho batez bozkatu

zuen ikastola berribaten alde.

Uztaritzeko Udalaren lagun-
tza eskatuko du baina auza-

pezaren adierazpenak ikusi

ondoren funtsezko galdera bat

egin zuen Urkila elkarteak.

«Gure herriak proiektu ederra

darama 'Herri txikia’sortzeko

asmoz. Noiz erakutsiko ote du

euskararen garapenarenalde

lan egiteko egiazko nahikun-

derik?». X


